
 

 

 

 

 

Deltagere: 

Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening  

Kåre Flye Andersen - Sydvestjysk Landboforening 

Hanne Voetmann - Friluftsrådet  

Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund  

Steen Thomsen – Varde Sportsfiskerforening  

Lars Christensen– Familielandbruget Sydvest 

Bent Jakobsen– Dansk Ornitologisk Forening  

Lene B. Frandsen – Vardemuseerne  

Bjarne Jøker Eg – Dansk Akvakultur 

Morten Vinding - Naturvejlederforeningen Danmark  

Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

Ole Bækby Nielsen – NaturKulturVarde  

Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik  

Finn Ladegaard – Udvalget Plan og Teknik 

Klaus Fries Bertram – Konstitueret Chef Teknik og Miljø  

Jan Pedersen – Naturcenteret 

Mathias Bjerring Knudsen – Udviklingsrådskonsulent 

Lise Hansen – Referent  

Anne Houmand - Naturcenteret 

 

Afbud:  

Hans Peter Due – Konstitueret direktør Teknik og Miljø  

Jesper Svennesen – Varde og Omegns Biavlerforening 

 

Grønt Råd møde + frokost – kl. 12:00-13:30 
Vi begynder med at afholde det ordinære møde på Rådhuset som vi plejer, hvor vi får frokost 

inden vi skal på tur.  

 

Dagsorden Referat 
1. Godkendelse af dagsorden  

 

Godkendt 

2. Velkomst og orientering  

 

/Formanden Preben Friis-Hauge 

 

 

3. Status på Grøn Trepart 

• Lokal Trepart 

• Kystvandrådet 

• Omlægningsplan 

 

/Klaus Bertram Fries  

 

Lokal trepart er forankret i Vejen Kommune, 

hvilket vi også er en del af. 

 

Varde Kommune har sekretariatsopgaven 

ved Kystvandrådet. 

10 kommuner i Kystvandrådet – Preben er 

formand. 

Vi har fået 4,1 millioner til Kystvandrådet.  

Den 22. maj 2025 

Kl. 12.00 – 17.00 – Rådhuset, Bytoften 2, 6800 Varde 

Møde i Grønt Råd 



 

Kystvandrådets sammensætning køre videre, 

det er nogenlunde lige fordelt mellem den 

grønne dagsorden og erhvervslivet. 

 

Den grønne trepart, de lokale treparter og 

kommunerne skal finde en god måde at 

samarbejde på. 

 

Preben og Kåre vil gerne opfordre til at vi 

prøver at samarbejde så meget som muligt, 

på frivilligbasis med udarbejdelse af 

lavbundskort. Da det er det nemmeste at 

samarbejde på frivilligbasis med alle 

lodsejerne.  

 

Merete pointere at det er en bunden opgave, 

som er blevet stille og dermed kommer alt 

nok ikke til at foregå på frivilligbasis, men de 

er også med på at frivillighed er at 

foretrække.  

 

Preben: Den lokale trepart vil meget gerne 

udgå at der kommer top-styrede-kort ud i 

offentligheden, som evt. kan stoppe 

frivilligheden fra lodsejerne og komplicere 

samarbejdet med lodsejerne fremadrettet.  

 

4. Evaluering af Naturseminar  

• DN’s ønske om drøftelse af 

plantning eller naturlig 

udvikling  

 

/Klaus Bertram Fries 

 

Merete: Skovloven er lavet efter et 

produktionshensyn, hvor vi mere går over til 

biodiversitet i skovene. 

 

Merete: Der findes planteskov og naturlig 

tilgroede skove.  

 

Planteskov er ikke nødvendigvis det bedste i 

forhold til biodiversitet. Skov kan være flere 

ting. Derfor skal vi ikke plante træer | Det er 

IKKE altid den bedste løsning at plante træer 

🌳 🤔 Lad os gøre naturen en kæmpe 

tjeneste, når vi endelig har muligheden – det 

skylder vi den 💚 | By Danmarks 

Naturfredningsforening | Facebook 

 

Morten: Er der planer om at ændre de 

allerede eksisterende skove? 

 

Klaus: vi kigger på, hvad de forskellige skove 

kan og, hvad der vil være bedst. Nogle skove 

er bedst til skovdrift og andre egner sig 

bedre til naturligskove.  

 

Merete kom med forslag om at arbejde med 

en ’’potentialeområde-proces’’ for udvikling 

af naturlig tilgroning af skov. Evt. undersøge, 

om der findes oplagte potentielle arealer. 

 

https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349
https://www.facebook.com/DanmarksNaturfredningsforening/videos/1364777334737349


 

Merete nævnte desuden også, at der bør 

afholdes borger/lodsejermøder senere på 

året, hvor borgere kan byde ind på 

naturprojekter, som kan passes ind i 

omlægningsindsatsen. 

 

5. Eventuelt 

• Referat fra sidste møde  

 

Rådet blev informeret om at, hvis de skal 

bruge referatet fra sidste møde, må de 

kontakte Lise og få det udleveret. 

 

Grønt Råd på tur – 13:30-17:00 

Se ruten via nedstående link.  

Bytoften 2, 6800 Varde til Kvongvej 331, Varde – Google Maps 

Afgang Mål/område Kort beskrivelse 

af området 

Transporttid Tidsrum for 

ophold 

13.30 Nysø 

Roustvej 106 

Gl. råstofgrav som 

er blevet rekreativt 

område 

15 min. 13.45-14.30 

45 min. 

14.30 Ulvemosen 

Indkørsel til mosen v. 

Vardevej 31 

(minkfarm) 

Kommende 

projekt: 

Kvælstofvådområde 

10 min. 14.40-15.25 

45 min. 

15.25 Kvong Mose 

Indkørsel til parkering: 

Bræddestien v. 

Kvongvej 331 

Realiseret projekt: 

Kvælstofvådområde 

30 min. 15.55-16.40 

45 min. 

16.40 Hjem/Bytoften 2    

 

Vi opfordrer selvfølgelig til samkørsel, så vi skal så få biler afsted, som muligt. Tænker folk kan 

snakke sammen efter mødet, hvem der evt. kan køre med hvem. Der er booket 2 kommune biler, 

hvis der skulle være nogen, som vil benytte sig af disse.  

https://www.google.com/maps/dir/Bytoften+2,+6800+Varde/Roustvej+106,+Varde/Vardevej+31,+%C3%85rre/Kvongvej+331,+Varde/@55.6764138,8.3469748,11z/data=!3m1!4b1!4m26!4m25!1m5!1m1!1s0x464b1e14833aa283:0xe25a8a738dc761b9!2m2!1d8.4636933!2d55.6267709!1m5!1m1!1s0x464b1f292dd104a9:0x1ffc156b9ab8b7d2!2m2!1d8.5379808!2d55.588978!1m5!1m1!1s0x464b18e3233507e7:0x17794c3fad85362e!2m2!1d8.5938977!2d55.5868408!1m5!1m1!1s0x464afd1a5abe14af:0x11bb322211645787!2m2!1d8.4297696!2d55.7662076!3e0?entry=ttu&g_ep=EgoyMDI1MDQzMC4xIKXMDSoASAFQAw%3D%3D

